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Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

Sammanträde torsdag den 24 november 2016 klockan 18:30 -20:30 

ajournering kl. 19:10- 19:14   

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Slakthusplan 8A  

Ledamöter Ersättare 

Ulf Walther (S) ordf 

Gustav Johansson (M) vice ordf. jäv § 17 

Kristina Öberg (S) 

Jimmy Lindgren (S) 

Parvin Araghi (S) 

Roger Orwén (MP) 

Lars Sterneby (V) 

Henrik Virro (M) 

Erika Wing (M) 

Peter Backlund (L) 

  
Tjänstgörande ersättare  

Fotios Stathis (MP) 

Tina Aspe (M) 

Björn Wredberg (M)  

Elisabet Abelson (L) § 17 
 

Hanna Jokio (S) 

Bo Hansson (S) 

Calle Sundstedt (S) 

Sonja Wallbom (V) 

Lisa Palm (Fi) 

Elisabet Abelson (L) 

Christina Peterson (C) 

Claes Karlsson (KD) 

  

 

 
Tjänstemän 

Lena Lundström Stoltz, stadsdelsdirektör, Gunilla Ekstrand,  

Jeanette Holmqvist, Leif Kananen, Ulrika Klemets, avdelningschefer. Birgitta Eskils, 

bitr. avdelningschef.   

Personalföreträdare 

Yvonne Enehall, Kommunal  

 
Justering 2016-11-29 

 
 
Sekreterare 

 

 

Inga-Karin Mellberg 
 
Ordförande 

 
Vice ordförande 

 

Ulf Walther (S)                                          Gustav Johansson (M)                                                            
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§ 1   

Val av justerare och dag för justering 

Stadsdelnämnden utsåg ordföranden Ulf Walther och vice 

ordföranden Gustav Johansson att justera dagens protokoll. 

Ledamoten Henrik Virro justerar § 17. Ordföranden meddelade att 

justering sker tisdag den 29 november 2016. 
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§ 2   

Fastställande av dagordning 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Den utsända dagordningen fastställdes med tillägg av ärende § 22.1, 

dnr 1.1.-743/2016. 
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§ 3   

Medborgarförslag om utegym Örby 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på 

medborgarförslaget. 

 

 

Ärendet 

Förslaget från medborgaren är iordningsställande av ett utegym i 

närheten av Örby exempelvis Högdalen, Bandängen, Stureby eller 

Älvsjö. Förvaltningen är positiv till förslaget att möjliggöra för motion 

i närheten av Örby.  Åtgärden svarar mot Parkplan Enskede-Årsta-

Vantörs mål för rekreation och hälsa: att utveckla parker med ett 

variationsrikt innehåll för en bred målgrupp samt ta tillvara 

allmänhetens engagemang.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 26 oktober 2016. 

Dnr 564-2016-1.2.4. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 4   

Småbarnslek i Milan - svar på medborgarförslag 
 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på 

medborgarförslaget 

 
Ärendet 

Förslaget från medborgaren är att även småbarnsleken rustas likt 

resterande del av lekparken Milan i Hagsätra. En stor satsning i 

parken för något äldre barn slutfördes under 2016. I parkplanen har 

konstaterats att småbarnsleken med det övergivna huset från tidigare 

parklek ger ett delvis eftersatt intryck. Förvaltningen ställer sig positiv 

till att rusta leken för småbarn och tar med förslaget i den treåriga 

upprustningsplanen.   

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 26 oktober 2016. 

Dnr 581-2016-1.2.4. 

 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 5  

Belysning  pingisbord Vårflodsparken- svar på 
medborgarförslag 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på 

medborgarförslaget.  

 

 
 
Ärendet 

Förslaget från medborgaren är komplettering med ytterligare en 

belysningsstolpe vid tennisbordet i Vårflodsparken. Förvaltningen är 

positiv till förslaget att komplettera parken med ytterligare belysning. 

Parken saknar helt belysning i den norra delen och redan under hösten 

bör en bedömning göras av hur många belysningspunkter som behövs. 

Bedömningen är att detta ryms inom budget för tillgänglighet och kan 

utföras under 2017. Åtgärden svarar mot Parkplan Enskede-Årsta-

Vantörs mål för rekreation och hälsa: att utveckla parker med ett 

variationsrikt innehåll för en bred målgrupp samt ta tillvara 

allmänhetens engagemang.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 26 oktober 

Dnr 584-2016-1.2.4. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 6   

Återremitterat ärende: 
Kostnader och kompetensbehov i samband med återtag i 
egen regi – svar på skrivelse från (M) och (L) 
 

Stadsdelsnämndens beslut 
Förvaltningens tjänsteutlåtande godkänns som svar på skrivelsen. 

 
 
 
Ärendet 

Vid nämndens sammanträde i april 2016 överlämnades en skrivelse 

från (M),(L) om kostnader och kompetensbehov i samband med att 

verksamheter återtas i egen regi Skrivelsen besvarades med ett 

tjänsteutlåtande 2016-05-23. Ärendet återremitterades efter 

nämndsammanträde 2016-06-16 för komplettering under punkterna 

om kostnader för egenregianbud och om beredskap för att säkerställa 

kompetensbehovet inför egenregiianbud och återtagande av 

verksamhet. Vid återremiss har svar i tjänsteutlåtandet reviderats 

under dessa punkter och kompletterats. Förvaltningen föreslår att 

nämnden godkänner svar på skrivelsen. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett nytt  

tjänsteutlåtande daterat 10 november 2016. 

Dnr 1.1.-261/2016 

 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), ledamoten  

Peter Backlund (L) 

”Förvaltningen har på ett förtjänstfullt sätt redogjort för vilka 

kostnader som uppstår i samband med att verksamheter återtas i egen 

regi. Vi kan konstatera att kostnaderna är relativt omfattande. De 

kostnader som uppstår är dels engångskostnader som uppstår vid 

övertagandet men också att en särskild tjänst inrättats inom 

förvaltningen för att ta hand om övergångarna. Dessutom uppstår 

kostnader även i stadens centrala förvaltning eftersom tjänstemän 
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ägnar personaltimmar för att assistera ex vår förvaltning för 

konsultation vid återtaganden.  

 

I sammanhanget kan tyckas att 40000 kronor är lite pengar när egen 

regi anbud lades på parkskötsel i Årsta och Vantör. Men självfallet 

hade de arbetstimmar som tjänstemän ägnat tid för att lägga egen regi 

anbud kunnat användas på annat sätt. Vi allianspartier var också eniga 

om att egen regi anbud inte skulle läggas på parkskötsel, eftersom vi 

befarade stora kostnader för att bygga upp helt ny kompetens inom 

stadsdelsförvaltningen.  

 

Om den politik förverkligas som Reepalus utredning föreslår med 

vinstbegräsningar och andra åtgärder, befarar vi att färre anbud 

kommer att läggas i upphandlingar. Vi förväntar oss att 

stadsdelsförvaltningen har en beredskap för detta eftersom det kan 

innebära helt nya förutsättningar. Vi befarar starkt att kostnaderna för 

återtaganden ökar ordentligt om dessa idéer förverkligas, särskilt med 

tanke på att kostnaderna för återtagande av ett enda servicehus och ett 

mindre vård- och omsorgsboende är på minst 1,5 miljoner kronor i 

engångskostnader. ” 

 
Ersättaryttrande 
Ersättarna Christina Peterson (C), Claes Karlsson (KD, instämde i det 

särskilda uttalandet från (M),(L). 
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§ 7   

Månadsrapport för oktober 2016   

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Nämnden godkänner föreliggande rapport. 

 
 
Ärendet 
För hela nämndens verksamhetsområde prognostiseras ett överskott 

före resultatöverföringar om 3,5 mnkr och efter resultatöverföringar 

ett överskott om 2,5 mnkr. Förvaltningens föreslår att nämnden 

godkänner månadsrapporten. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 7 november 2016. 

Dnr. 1.2.1.-081/2016 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten  

Peter Backlund (L) 

”I den ekonomiska rapporten för oktober kan vi endast utläsa 

marginella förändringar de senaste månaderna. Fortfarande är det 

stora variationer mellan de olika verksamheterna. Förskola, 

äldreomsorg samt fritid och kultur tvingas gå med överskott för att 

stadsdelen ska klara budgetmålen.  

 

De stora problemen inom Individ- och familjeomsorgen kvarstår och 

budgetunderskottet ökar ytterligare i denna månadsrapport. 

Avdelningen barn och unga uppvisar ett underskott på 35,1 miljoner. 

Trots att vi i oppositionen påtalat problemen under en längre tid har 

majoriteten ingen lösning på problemen. Om någon av de åtgärder 

majoriteten sagt sig vilja genomföra hade fungerat så borde det fått 

genomslag på kostnaderna nu. Det har de inte, vilket kan utläsas av de 

ökade underskotten. ” 
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§ 8   

Stadsdelsnämndens sammanträden 2017 

Stadsdelsnämndens beslut 
Nämnden återremitterar ärendet om sammanträdesplan för 2017 för 

komplettering av förslag till datum, innehåll och annan plats för några  

Öppna medborgarmöten under kommande år. 

 
Ärendet 

Stadsdelsnämnden fastställer årligen sammanträdesplan och 

arbetsordning för nämndens arbete. Förslag till sammanträdesplan är 

anpassad efter kommunstyrelsens beslut om tidsplan för nämndens 

arbete med bokslut och verksamhetsberättelse, uppföljning av budget, 

budgetunderlag samt verksamhetsplan 2018. Nämnden återremitterade 

ärendet för komplettering av förslag till öppna medborgarmöten. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 31 oktober 2016 

Dnr 619-2016-1.1.  

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 9   

Rapportering till Inspektionen för vård och omsorg (IVO) 
enligt 16 kap 6 f § SoL av ej verkställda beslut enligt 4 kap 
1 §SoL samt rapportering enligt 28 § LSS av ej verkställda 
beslut enligt 9 § LSS period 3/ 2016 
 

 
Stadsdelsnämndens beslut 
Rapporten godkänns 

 

Ärendet 
Kommunerna har enligt socialtjänstlagen (SoL) och lagen om stöd 

och service till vissa funktionshindrade (LSS) skyldighet att till 

Inspektionen för vård och omsorg (IVO) varje kvartal rapportera in 

gynnande beslut som inte verkställts inom tre månader från 

beslutsdatum Vid rapportering för juli-augusti 2016 (period 3, 2016) 

hade äldreomsorgen totalt 11 ärenden att rapportera. Av dessa var två 

beslut verkställda. Övriga nio beslut hade ej verkställts. 

Inom omsorgen om personer med funktionsnedsättning rapporterades 

totalt 18 ärenden enligt LSS och två beslut enligt SoL. Fyra ärenden 

var verkställda och 16 ärenden hade ej verkställts. 

Individ- och familjeomsorg och barn och unga hade sex beslut enligt 

SoL att rapportera varav ett beslut hade verkställts.  

Inom Individ och familj, vuxen och socialpsykiatrin var alla beslut 

enligt SoL verkställda. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 22 oktober 2016. 

Dnr 610-2016-1.2.1. 

 
 
Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 



 

       Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 

torsdag 24 november 
nr 11 /2016 

Sida 12 
 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 10    

Uppföljning inom äldreomsorgen - Mårtensgårdens vård- 
och omsorgsboende inklusive Solgårdens dagverksamhet 
(Intraprenad) 

 
Beslut 
 

1. Rapporten godkänns 

 

2. Förlängning av överenskommelsen rekommenderas 

 
 
 
Ärendet 
Verksamhetsuppföljning samt uppföljning av överenskommelse och 

anbud för Mårtensgårdens vård- och omsorgsboende inklusive 

Solgården dagverksamhet genomfördes under september 2016. 

Verksamheten drivs på intraprenad av Egen regi sedan 2010-06-14. 

Verksamhetsuppföljningen och uppföljningen av avtal och anbud har 

skett utifrån stadens utarbetade mallar för uppföljning. 

Förvaltningen bedömer att Egen regi bedriver en bra verksamhet vid 

Mårtensgårdens vård- och omsorgsboende och Solgårdens 

dagverksamhet, inom området äldreomsorg, men inte helt i enlighet 

med gällande avtal och anbud. Avvikelserna kommer att följas upp 

vid ett avstämningsmöte under mars 2017. Förvaltningen föreslår att 

överenskommelsen förlängs med ytterligare två år fr.o.m. 2017-11-01 

t o m 2019-10 -31. Därefter löper överenskommelsen ut. 

  

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 28 oktober 2016. 

Dnr 633-2016-1.2.1. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

 
Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamöterna Roger Orwén, 

m.fl.(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag 

till beslut. 
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Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), ledamoten  

Peter Backlund (L) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro,  

Erika Wing, tjänstgörande ersättarna Tina Aspe, Björn Wredberg, alla 

(M), ledamoten Peter Backlund (L) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för det egna förslaget; 

”Vi föreslår att: 

 

1. Rapporten godkännes 

2. Förvaltningen får i uppdrag att förbereda och genomföra en 

upphandling av verksamheten tills att avtalet löper ut, 2019-10-31.  

Mårtensgårdens vård- och omsorgsboende inklusive Solgården 

dagverksamhet har bedrivits på intraprenad i över sex år. 

Verksamheten fungerar bra och brukarna är enligt den senaste 

undersökningen nöjda med den verksamhet som bedrivs. Dock finns 

det vissa avvikelser från gällande avtal. Dessa avser främst 

dokumentation, måltider och ledningssystem. Dokumentationen 

avviker i många verksamheter och är något som kontinuerligt blir 

bättre. Mer problematiskt är att måltiderna och ledningssystemet inte 

anses tillräckligt. Vikten av god, näringsrik och varierad kost är något 

vi i oppositionen påtalat vid flertalet gånger. Bristerna till trots är det 

uppenbart att det är en god verksamheten. Det tycker vi såklart är bra.  

 

Däremot kan all verksamhet utvecklas och förbättras. Ett väl 

fungerande sätt att skapa ett förändrings- och förbättringsarbete inom 

verksamheter, även de som fungerar bra, är att konkurrensutsätta 

verksamheterna. Med bakgrund av detta och de avvikelser som trots 

allt föreligger gentemot avtalet är det nu dags att åter upphandla denna 

verksamhet. Detta ska göras för att säkra brukarnas långsiktiga 

tillgång till högkvalitativ verksamhet till ett bra pris. 

 

Vi föreslår därför att förvaltningen snarast får i uppdrag att påbörja 

arbetet med att ta fram förfrågningsunderlag och att i övrigt förbereda 

en ny upphandling för denna verksamhet.” 

 

Ersättaryttrande 
Ersättarna Christina Peterson (C), Claes Karlsson (KD) instämde i 

förslag till beslut samt reservation från (M),(L). 
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§ 11  

Uppföljning inom äldreomsorgen – Stureby vård- och 
omsorgsboende inklusive Tussmötegården 
 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Rapporten godkänns 

 
 
Ärendet 
Verksamhetsuppföljning samt uppföljning av avtal och anbud för 

Stureby vård- och omsorgsboende inklusive Tussmötegården 

genomfördes under oktober 2016. Verksamheten drivs på intraprenad 

av Egen regi sedan 2009-11-0. Förlängningar av överenskommelsen 

har gjorts 2 x två (2) år fr.o.m. 2014-11-01  t o m 2018-10-31. 

Därefter löper överenskommelsen ut. Förvaltningen bedömer att Egen 

regi bedriver en bra verksamhet inom Stureby och Tussmötegårdens 

vård-och omsorgsboende, inom området äldreomsorg, men inte helt i 

enlighet med gällande överenskommelse och anbud. Flera av 

avvikelserna från uppföljningen 2015 har åtgärdats. Avvikelserna 

utifrån uppföljningarna handlar främst om brister i dokumentationen 

samt i mat- och måltidsmiljön. Åtgärderna kommer att följas upp vid 

ett avstämningsmöte i april 2017. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 28 oktober 2016 

Dnr 1.2.1.-045/2016 

 
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamöterna Roger Orwén, 

m.fl.(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag 

till beslut. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), ledamoten Peter 

Backlund (L) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 
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Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro, Erika 

Wing, tjänstgörande ersättarna Tina Aspe, Björn Wredberg, alla (M), 

ledamoten Peter Backlund (L) reserverade sig mot beslutet till förmån 

för det egna förslaget; 

”Vi föreslår att: 

1. Rapporten godkänns 

2. Upphandling av verksamheten påbörjas och genomförs tills det att 

avtalet löper ut 

Stureby vård- och omsorgsboende inklusive Tussmötegården har 

bedrivits på intraprenad i över sju år. Verksamheten verkar enligt 

undersökningen fungera bra. Dock finns det vissa avvikelser från 

gällande avtal. Dessa avser främst dokumentation och måltider. 

Dokumentationen avviker i många verksamheter och är något som 

kontinuerligt blir bättre. Mer problematiskt är att måltiderna inte anses 

tillräckliga. Vikten av god, näringsrik och varierad kost är något vi i 

oppositionen påtalat vid flertalet gånger. Bristerna till trots är det 

uppenbart att det är en god verksamhet. Det tycker vi såklart är bra. 

 

Däremot kan all verksamhet utvecklas och förbättras. Ett väl 

fungerande sätt att skapa ett förändrings och förbättringsarbete inom 

verksamheter, även de som fungerar bra, är att konkurrensutsätta 

verksamheterna. Det är nu efter mer än sju år dags att åter 

konkurrensutsätta denna verksamhet. Vi vill göra det för att säkra 

brukarnas långsiktiga tillgång till högkvalitativ verksamhet till ett bra 

pris. 

 

Vi föreslår därför att förvaltningen snarast får i uppdrag att påbörja 

arbetet med att ta fram förfrågningsunderlag och att i övrigt förbereda 

en ny upphandling för denna verksamhet.” 

 
Ersättaryttrande 
Ersättarna Christina Peterson (C), Claes Karlsson (KD) instämde i 

förslag till beslut samt reservation från (M),(L). 
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§ 12  

 
 
Gemensam upphandling av trygghetslarm samt 
vidaredelegation av beslutanderätt (omedelbar justering) 

 
Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Nämnden beslutar att delta i den gemensamma upphandling av ett 

ramavtal för trygghetslarm som Hägersten-Liljeholmens 

stadsdelsförvaltning genomför. 

2. Stadsdelsdirektören ges i uppdrag att besluta i alla frågor avseende 

upphandlingen av trygghetslarm. 

3. Nämnden överlåter åt stadsdelsdirektören att i sin tur 

vidaredelegera beslutanderätten till förvaltningschefen vid 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning i upphandlingen av 

trygghetslarm. 

4. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

 

Ärendet 

Ärendet rör deltagande i en gemensam upphandling av trygghetslarm 

som Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning genomför. För 

deltagande krävs att stadsdelsdirektören ges i uppdrag att besluta i 

frågor som rör upphandlingen, samt att denna beslutanderätt kan 

vidaredelegeras till Hägersten-Liljeholmens förvaltningschef. 

Förvaltningen föreslår att en sådan vidaredelegation sker.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 26 oktober 2016. 

Dnr 620-2016-2.2.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 13   

Gemensam upphandling av stödboende för 
ensamkommande barn och unga samt vidaredelegation av 
beslutanderätt   

Beslut 
 

1. Nämnden beslutar att delta i den gemensamma upphandling av ett 

ramavtal för enstaka platser i stödboenden för ensamkommande 

barn och unga som Socialförvaltningen genomför. 

2. Stadsdelsdirektören ges i uppdrag att besluta i alla frågor avseende 

denna upphandling. 

3. Nämnden överlåter åt stadsdelsdirektören att i sin tur 

vidaredelegera beslutanderätten till förvaltningschefen vid 

Socialförvaltningen i denna upphandling. 

4. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
 
 
Ärendet 

Ärendet rör deltagande i en gemensam upphandling av enstaka platser 

i stödboenden för ensamkommande barn och unga som 

Socialförvaltningen genomför. För deltagande krävs att 

stadsdelsdirektören ges i uppdrag att besluta i frågor som rör 

upphandlingen, samt att denna beslutanderätt kan vidaredelegeras till 

förvaltningschef vid Socialförvaltningen. Förvaltningen föreslår att en 

sådan vidaredelegation sker.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 26 oktober 2016. 

Dnr 622-2016-2.2.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 14   

Verksamhetschef inom hälso- och sjukvården, 
Ungdomsmottagningen, enligt hälso- och  
sjukvårdslagen § 29 

Stadsdelsnämndens beslut 

1. Enhetschef Efva Gullberg utses från och med den 1 december 

2016 till verksamhetschef inom avdelningen Barn och ungas 

ungdomsmottagning i Enskede-Årsta-Vantörs 

stadsdelsförvaltning.  

2. Verksamhetschefen ger i uppdrag, enligt hälso- och 

sjukvårdslagen § 30, till särskilt ansvariga befattningsinnehavare 

att ansvara för angivna arbetsuppgifter från och med 1 december 

2016. 

 

 
Ärendet 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd är som vårdgivare för den 

kommunala hälso- och sjukvården enligt § 29 hälso- och 

sjukvårdslagen från 1 januari 1997 skyldig att utse verksamhetschef 

med ansvar för hälso- och sjukvården i stadsdelen. 

Verksamhetschefen ger i uppdrag till särskilt ansvariga 

befattningsinnehavare att fullgöra enskilda arbetsuppgifter på 

ungdomsmottagningen enligt hälso- och sjukvårdslagen, detta leder 

till högre patientsäkerhet och att god kvalitet av vården säkerställs. 

Verksamhetschefen har dock kvar det övergripande ansvaret för 

hälso- och sjukvården enligt gällande författning. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 7 november 2016. 

Dnr 1.2.1.-689/2016  

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 15   

Feriearbeten för ungdomar sommaren 2016- svar på 
skrivelse från (L) 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Nämnden godkänner förvaltningens svar på skrivelse från (M),(L) 

 
 
Ärendet 
Stadsdelsnämnden hade efter skrivelse från ledamoten Peter Backlund 

(L) uppdragit åt förvaltningen att besvara en skrivelse som rör 

stadsdelens feriearbetande ungdomar. De skriver bland annat att 

sommarjobben är viktiga för att stärka ungdomar i form av 

självförtroende och arbetlivserfarenhet m.m. Vidare nämner de att 

stadsdelförvaltningen bör samarbeta med näringslivet för att även 

privata företag ska kunna erbjuda ungdomar sommarjobb.   

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 15 september 2016. 

Dnr 523-2016-1.1. 

 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 16   

Förslag till program mot våld i nära relationer och 
hedersrelaterat våld och förtryck 2017-2020 – svar till 
kommunstyrelsen 

Beslut 
 

1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 

svar på remiss till kommunstyrelsen, socialroteln 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 
 

Ärendet 

Kommunstyrelsen, socialroteln, önskar svar på remissen om Förslag 

till program mot våld i nära relationer och hedersrelaterat våld och 

förtryck 2017-2020. Detta som ett led i att Socialnämnden fick i 

uppdrag i budget 2015 att revidera stadens program för kvinnofrid- 

mot våld i nära relationer. Förvaltningen anser att programförslaget 

utgör en viktig ram för stadens arbete mot våld i nära relationer med 

tydliga mål och delmål.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 11 oktober 2016. 

Dnr 554-2016-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), ledamoten Peter 

Backlund (L) 

”Ett program mot våld i nära relationer och hedersrelaterat våld och 

förtryck är positivt och mycket välkommet. Vi konstaterar att 

förvaltningen har gjort ett gediget arbete med programmet och att det 

innehåller många bra förslag. Att utsättas för våld och förtryck är en 

inskränkning på människors frihet och integritet. Varje individ har rätt 

att leva och bestämma över sitt eget liv. När denna rättighet inte 

upprätthålls är det samhällets ansvar att agera och säkerställa att de 

grundläggande värdena i samhället bejakas.  
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Det är dock förvånande att majoriteten inte strävar efter ett 

blocköverskridande samarbete, dels för att programmet ska vara 

gällande över mer än en mandatperiod, dels krävs ett samarbete för ett 

mer långsiktigt och hållbart arbete.   

 

Samhällsorientering för nyanlända bör inkluderas i programmets 

beskrivning av verksamheter som bedriver ett förebyggande arbete. 

Det bör även tydliggöras vilket ansvar Staden som arbetsgivare har i 

frågan om stöd till anställda som blivit utsatta för våld.  

 

Civilsamhällets organisationer, myndigheter och experters kompetens 

är ovärderliga och behövs i arbetet för att motverka våld och förtryck, 

det är därför bekymmersamt att utomstående aktörer saknas i 

programmet.” 

 

Ersättaryttrande 
Ersättarna Christina Petersen (C), Claes Karlsson (KD) instämde i det 

särskilda uttalandet från (M),(L). 
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§ 17   

Samråd om förslag till detaljplaner till stöd för projektet 
Stockholms framtida avloppsrening – svar till 
stadsbyggnadskontoret 

Beslut 
 

1. Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på remissen 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 
Ärendet 
Stadsbyggnadskontoret har arbetat fram ett planförslag som består av 

fem detaljplaner som behandlar utvecklingen av Stockholms 

avloppshantering. Den avloppsledning mellan Eolshäll och Sickla som 

föreslås i en av detaljplanerna berör direkt Enskede-Årsta-Vantör och 

stadsdelsförvaltningen har nu fått möjlighet att avge yttrande över 

förslaget. Då avloppsledningen inkräktar på detaljplaneområden 

föreslås ett tillägg i existerande detaljplaner i form av markreservat för 

allmännyttigt ändamål på kvartersmark. 

  
Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 27 oktober. 

Dnr 594-2016-1.5.3. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 18   

Grönare Stockholm - förslag till nya riktlinjer för planering, 
genomförande och förvaltning av stadens parker och 
naturområden 

Beslut 
1. Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar till 

kommunstyrelsen 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 
 
Ärendet 

För att Stockholm ska kunna växa på ett hållbart sätt har 

kommunstyrelsen fått i uppdrag att se över samordning, styrning och 

finansieringslösningar avseende grönstrukturfrågor inom staden. Nya 

riktlinjer ska tas fram för att få ett gemensamt förhållningssätt vad 

gäller planering, projektering och förvaltning av det gröna. En ny 

strategisk samordningsgrupp ska arbeta för att bygga upp och 

upprätthålla visionen. Ärendet är nu på remiss i stadsdelsnämnderna. 

Förvaltningen är mycket positiv till riktlinjerna och det gemensamma 

förhållningssätt till hela stadens grönstruktur som kan skapas utifrån 

dessa.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 26 oktober 2016 

Dnr 556-2016-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Ledamoten Peter Backlund (L) lämnar ärendet utan eget 

ställningstagande 

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M),   

Närhet till attraktiva parker och grönområden är en av de viktigaste 

och mest uppskattade stadskvaliteterna bland stockholmarna. Grönska 

i form av små och stora parker, naturområden och välutformade 

gatumiljöer med träd, fickparker, gröna väggar och tak gör staden mer 

inbjudande. Men det räcker inte att parker och grönområden bara 



 

       Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 

torsdag 24 november 
nr 11 /2016 

Sida 24 
 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

finns till utan de kräver en väl genomtänkt utformning och 

omsorgsfull skötsel för att berika stadsbilden och bidra till en vackrare 

och mjukare stadsbild, ge skugga, fånga upp regnvatten, rena luft, 

gynna den biologiska mångfalden och skapa en säkrare trafikmiljö. 

Dessa frågor blir extra viktiga i en tid när Stockholm växer och ställer 

krav på att miljöfrågorna beaktas i ett tidigt skede i stadsplaneringen. 

Då ansvaret för att utveckla parker och naturområden delas mellan ett 

flertal nämnder och bolag behöver processer och ansvarsfördelning 

vara tydliga. Just detta är syftet med riktlinjerna för ett Grönare 

Stockholm.  

 

Dessvärre skapar föreslagna riktlinjer knappast mer tydlighet. 

Riktlinjerna skapar snarare en allmän begreppsförvirring, inte minst i 

förhållande gentemot stadens miljöprogram och översiktsplan. 

Stadens miljöförvaltning beskriver saken väl, ”många olika begrepp 

används om samma sak och samma begrepp används för olika saker”. 

Detta innebär tyvärr att riktlinjerna riskerar att bli odugliga i 

förhållande till sitt syfte, nämligen att skapa en tydlig vägledning. Vi 

kan inte acceptera att staden beslutar om riktlinjer som gör stadens 

miljöarbete mer komplicerat för stadens verksamheter. Riktlinjerna 

ska finnas för att beskriva hur staden ska arbeta för att nå de mål som 

finns i miljöprogrammet och översiktsplanen, inte skapa förvirring. 

 

Givetvis krävs det också mer än övergripande riktlinjer för att 

förverkliga de positiva tankar som genomlyser dokumentet, det krävs 

även tillräckliga resurser. Stadens parker och grönområden behöver på 

många håll en upprustning, men det får inte ske på bekostnad av det 

löpande underhållet som vi upplevt sedan den rödgrönrosa majoriteten 

tog över ansvaret. Det finns många exempel på minskade ambitioner i 

stadsdelarna kring underhållet och inte kommer investeringarna göra 

det lättare med fler parker och grönytor att underhålla. Vi välkomnar 

den rödgrönrosa majoritetens treåriga investeringssatsning på 

grönstruktur men betonar att de stora utmaningarna ligger i att 

underhålla de parker och grönytor som redan finns. ” 

 
Ersättaryttrande 
Ersättarna Christina Peterson (C),  instämde i det särskilda uttalandet 

från (M),(L). 
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§ 19  

Motion om bouleevardisering av Örbyleden för att 
möjliggöra tiotusentals nya bostäder 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på remissen. 

 

2. Förvaltningen tillstyrker den del av motionen som föreslår en 

omvandling av Örbyleden för att möjliggöra bostadsbyggande, 

med tillägget att man måste ta stor hänsyn till existerande 

ekologiska och rekreativa värden, samt att man ska möjliggöra en 

fortsatt utveckling av Högdalens industriområde. 

 

3. Förvaltningen avstyrker den del av motionen som föreslår att 

staden tydligt tar ställning mot Svenska kraftnät för att få till stånd 

en tunnellösning istället för den planerade markkabellösningen. 

 
 
 
Ärendet 
Jonas Nadderbo, Christina Linderholm och Stina Bengtsson alla 

Centerpartiet har lämnat in en motion i vilken föreslås att Örbyleden 

ska göras om till en stadsboulevard och att man ska exploatera med tät 

kvartersbebyggelse utmed den. De anser att Svenska kraftnäts 

planerade markkabel mellan Örby och Snösätra utgör ett hot mot en 

sådan exploatering, och att påtryckningar mot Svenska kraftnät därför 

bör göras för att få till stånd en tunnellösning för elledningen. 

Förvaltningen ställer sig positiv till att undersöka möjligheterna till 

exploatering utmed Örbyleden för att skapa nya bostäder och bättre 

koppla samman Stureby, Örby, Svedmyra och Bandhagen. En 

omvandling av Örbyleden, som kan försvaga dess funktion som fysisk 

barriär, gynnar framförallt fotgängare och cyklisters mobilitet vilket 

förespråkas i Stockholms stads översiktsplan.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 27 oktober 2016. 

Dnr 542-2016-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 
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Yrkanden  
Ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamöterna Roger Orwén 

m.fl.(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

Ledamoten Peter Backlund (L) yrkade bifall till det av ersättaren 

Christina Peterson (C) framlagda förslaget, som sitt eget.   

 

 

Reservation 
Peter Backlund (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för det 

egna förslagetmed instämmande från ersättaren Christina Peterson 

(C); 

”Om jag hade haft rösträtt hade jag föreslagit följande 

1. Att tillstyrka motionen 

2. Att därutöver anföra 

Ett växande Stockholm behöver ta mycket mark i anspråk för nya 

bostäder och allt som krävs i form av skolor, företag, service och 

infrastruktur. Staden har en uppsjö av ytor som skulle lämpa sig väl 

för bostadsbyggande. Örbyleden är en sådan plats. Genom den 

föreslagna stadsboulevarden kan vi bygga bort fysiska barriärer, skapa 

mer tillgänglighet samt minska bullerproblematiken. Därutöver skulle 

insatsen förbättra för gång- och cykeltrafiken, helt i linje med stadens 

översiktsplan. 

Vi välkomnar att förvaltningen ställer sig positiv till en exploatering 

utmed Örbyleden i enlighet med motionen. Det är vidare bra att 

förvaltningen lyfter vikten av att bygga täta och hållbara stadsdelar 

med god kollektivtrafik. Det är helt enkelt en förutsättning om 

Stockholm ska växa på ett hållbart sätt i motsats till utglesning och 

ökat bilberoende. 

Vi har respekt för att en boulevardisering av Örbyleden behöver ta 

hänsyn till olika framtidsscenarier. Till exempel att skapa beredskap 

inför förstärkt kollektivtrafik eller hänsyn till företagsområden. Båda 

dessa kan dock snarast ses som möjligheter gällande Örbyleden. Dels 

skulle en förtätning förstärka underlaget för utbyggd kollektivtrafik, 

dels skulle en blandad stadsmiljö, i form av bostäder och företag, 

kunna skynda på fler flexibla detaljplaner i företagsområden. Något 

som allianspartierna gemensamt lyfte fram när stadens strategi för 

företagsområden nyligen var ute på remiss. 
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Den planerade elledningen mellan Örby och Snösätra är kanske det 

allvarligaste hotet mot Örbyledens omvandling. Dels på grund av ytan 

kabeln tar i anspråk, dels mot bakgrund av den ”magnetfältspolicy” 

Svenska kraftnät har. Vid en tunnellösning finns det dock inga 

tvingande säkerhetsavstånd som staden måste förhålla sig till. 

Centerpartiet inser vikten av att bygga den nya elförbindelsen i södra 

Stockholm för att säkra elförsörjningen. Just därför lyfter vi i 

motionen att staden tydligt måste stå upp för sina intressen gentemot 

statliga särintressen som i detta fall stoppar stadsutvecklingen.” 

 



 

       Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 

torsdag 24 november 
nr 11 /2016 

Sida 28 
 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 20   

Motion om ett samlat grepp om stadens arbete med 
tolkning – svar till kommunstyrelsen 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar till kommunstyrelsen 

 

2. Nämnden avstyrker motionen 

 
 
Ärendet 
Frida Johansson Metso (L) har inkommit med en motion om behovet 

och organisationen kring tolkar i Stockholms stad. Motionen har 

remitterats till stadsdelsnämnden för yttrande. 

I motionen framkommer att Liberalerna anser att staden ska ha en 

tydlig linje i form av tolkgaranti i fråga om sociala frågor och skola. 

Det framkommer också att man anser att tolkar inte bara är en fråga 

om rättssäkerhet utan även om effektivitet och bra integrationspolitik.  

Förvaltningen bedömer att tillgången till tolkar under normala 

omständigheter är tillräckligt god. Behovet av tolkar varierar över tid 

och det kan vara svårt att i förhand ta ställning till kommande behov 

av tolk. Språkbehoven varierar också över tid. Förvaltningen föreslår 

att motionen avstyrks.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 15 september 2016. 

Dnr 1.3.1.-553/2016 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamöterna Roger Orwén m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), ledamoten Peter 

Backlund (L) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

 
Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro,  
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Erika Wing, tjänstgörande ersättarna Tina Aspe, Björn Wredberg alla 

(M) reserverade sig mot beslutet till förmån för det egna förslaget; 

” 1. Att tillstyrka motionen. 

2. Att därutöver anföra följande: 
 

När människor söker sig till Sverige ökar behovet av tolkar. 

Missförstånden som uppstår utan tolk är kostsamma och plågsamma 

och försvårar för den enskilde att söka sin rätt och för myndigheter att 

agera rättssäkert. Dessutom är de ångestframkallande och ger upphov 

till en känsla av hjälplöshet. 

 

Vi menar att riktlinjer behövs även om förvaltningen menar att de 

använder tolkning i tillräcklig utsträckning. Men det finns också 

upphandlade verksamheter, som kanske inte använder tolk i den 

omfattning som hade varit behövligt för att uppnå en god kvalitet och 

rättssäkerhet. Staden behöver gemensamma riktlinjer för tolk- både i 

den verksamheten som drivs kommunalt eller på entreprenad. Dessa 

riktlinjer bör bland annat göra klart för både verksamheter och brukare 

vilka rättigheter till tolk som staden ska uppfylla, hur rätten till tolk 

ska regleras i upphandlingar, och vilka kompetenskrav som ska ställas 

på tolkar. Vi liberaler anser att staden ska ha en tydlig linje i form en 

tolkgaranti i fråga om sociala frågor och skola. Där menar vi att det 

även brustit en del även i vår förvaltning, även om det oftast beror på 

missförstånd.  

 

För vissa språk är tillgången på tolkar redan sedan en tid tillbaka 

mycket ansträngd. Det skapar ett behov av att utbilda fler tolkar. 

Tolkar kan vara utbildade på olika nivåer och staden bör utreda hur 

den kan bidra till att fler tolkar på de olika nivåer som staden behöver 

utbildas, till exempel genom att finansiera eller anordna utbildning. 

Att verka för att fler får utbildning och anställning som tolk är också 

en effektiv integrations- och arbetsmarknadsåtgärd. Förvaltningens 

invändningar att tolkars neutralitet urholkas om de blir permanent 

anställda bedömer vi som minimal. I vart fall står den risken inte i 

rimlig proportion till den kvalitetshöjningen som det innebär att kunna 

arbeta på en fast arbetsplats, lära sig fackspråket, ha arbetskamrater 

etc.” 

 

Ersättaryttrande  
Ersättarna Christina Peterson (C), Claes Karlsson (KD) instämde i 

förslag till beslut samt reservation från (M),(L). 
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§ 21  

Anmälningsärenden 

a) Förteckning över inkomna protokoll, skrivelser m.m. 

b) Tjänstemannabeslut   

c) Protokoll från Pensionärsrådets sammanträde, 2016-11-11 

d) Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor, 2016-11-14 

e) Protokoll från Förvaltningsgruppen, 2016-11-08, 2016-11-15   

f) Balanslista över nämndens uppdrag och skrivelser till 

förvaltningen  

g) Nedskrivning av osäkra fodringar 2015 

Dnr 631-2016-2.1  

h) Tillsyn enligt tobakslagen (1993:581) och alkohollagen, 

(2010:1622) i Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd,  

25 augusti 2016, beslut från länsstyrelsen 2016-10-14 

Dnr 1.3.1.-506/2016   

 

  
 Stadsdelsnämndens beslut 
 

Anmälningsärendena läggs till handlingarna 
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§ 22   

Nämndens frågor 

Leamoten Parvin Araghi efterfrågade inbjudan och program för 

heldagsutbildningen den 15 december – förvaltningen återkommer. 
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§ 22.1 

Studiebesök vid Stureby vård och omsorgsboende 
 

Stadsdelsnämndens beslut 
 

Nämnden godkänner  

1. Stadsdelsnämnden godkänner deltagande i studiebesök vid 

Stureby vård och omsorgsboende den 18 november 2016 för 

ledamöterna Ulf Walther (S), Lars Sterneby (V) och ersättaren Bo 

Hansson (S) 

 

2. Nämnden godkänner att arvode samt ersättning för förlorad 

arbetsinkomst utbetalas till deltagande från stadsdelsnämnden 

  

   

   

   

   

Ärendet 

Den 18 november 2016 anordnade förvaltningen en halv dags 

studiebesök vid Stureby vård och omsorgsboende för besökande 

politiker och kommunalråd från Göteborg samt åtta personer från 

Äldreroteln i Stockholms stad. Vid studiebesöket deltog också 

nämndens ordförande Ulf Walther samt ledamoten Lars Sterneby och 

ersättaren Bo Hansson. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 23 november 2016. 

Dnr 1.1.-743/2016 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 23   

Stadsdelsdirektörens information 

Stadsdelsdirektören Lena Lundström Stoltz informerade om öppet hus 

och invigning av förvaltningens reception den 8 december.  

 

Lärdomar söderort, den 21 november genomfördes en gemensam 

konferens med kunskaps och erfarenhetsutbyte kring verksamheter i 

Enskede-Årsta-Vantör, Farsta, Skarpnäck och Skärholmen om unga, 

trygghet, arbete och försörjning med utgångspunkt i de lokala 

utvecklingsprogrammen.   

 

Idag den 24 november har ett chefsforum ägt rum på gamla 

lärarhögsskolan om samverkansöverenskommelse mellan skola, 

förskola socialtjänst. Denna gång med tema nyanlända. 

 

Nämnden tackade för informationen. 
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§ 24  - 29 Sluten del 


